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L’anunci de la formació d’un 
nou partit de dretes ha gene-
rat reaccions diverses entre els 
principals actors polítics an-
dorrans. Amb figures com Josep 
Duró, Albert Font i Josep Antoni 
López Alcántara al capdavant, 
aquest projecte sorgeix amb la 
intenció de captar votants des-
contents amb el que conside-
ren «una actuació intervenci-
onista» de Demòcrates per An-
dorra. Els promotors critiquen 
especialment així les polítiques 
d’habitatge, les quals titllen de 
massa intervencionistes, i me-
sures del Govern que qualifi-

Davant el sorgiment del nou partit de dretes, el cap de Govern minimitza amb paraules la seva imatge 
SFGA

Xavier Espot espera el seu torn en el passamans de la recepció de Nadal del copríncep episcopal.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
LA SEU D’URGELL

ció i els seus integrants: «Em fa 
pensar en temps passat», afe-
gint així que «crec que és més 
una qüestió dels fills i filles de 
figures polítiques anteriors que 
no pas d’aquestes persones». En 
un altre ordre, la presidenta 
del grup parlamentari Andor-
ra Endavant, Carine Montaner, 
en canvi, va apuntar en la direc-
ció que aquesta nova formació 
podria actuar com un trampolí 

Espot ho deixa ben clar: «No crec 
que ocupi el nostre espai polític»

FRAGMENTACIÓ IDEOLÒGICA

Creació i divulgació d’una nova formació política
Tema del dia

per facilitar futures coalicions 
amb Demòcrates. «Quan mi-
rem el càsting dels fundadors, 
veiem figures molt pròximes al 
cap de Govern», va afirmar, sug-
gerint que no es tracta d’una al-
ternativa real. 

Montaner també va mencio-
nar al respecte que «aquest par-
tit pot servir per flotar DA en 
les pròximes eleccions», va afe-
gir amb escepticisme. Per la se-
va part, el president demòcra-
ta, Jordi Jordana, va optar per 
un to subtilment més concilia-
dor, afirmant així que «un nou 
partit sempre és benvingut». 
Tot i això, Jordana va voler re-
marcar que és prematur fer va-
loracions fins que el projecte 
estigui «més concretat». .

XAVIER ESPOT
CAP DE GOVERN

«Em fa pensar en temps passat. El nostre grup 
parlamentari, contràriament, no és conservador, sinó de 
centre reformista. Crec que és una qüestió de fills i filles»

Pel president del 
sinus demòcrata, 
rebre un nou partit 
sempre és motiu de 
«benvinguda»

Carine Montaner creu 
que la formació servirà 
de «trampolí» per 
facilitar així futures i 
possibles coalicions 

quen com «decisions pròpies de 
l’esquerra».

Per la seva banda, el cap de 
Govern, Xavier Espot, va mini-
mitzar ahir durant la seva visi-
ta episcopal de Nadal l’impacte 
del partit, insistint que DA no 
és conservador, sinó de «centre 
reformista». El mandatari va de-
clarar d’aquesta forma que «no 
crec que aquest partit ocupi el 
nostre espai polític» i va qüesti-
onar altrament la nova forma-
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Hem arribat gairebé al fi·
nal d’un intens 2024 que, 
en clau andorrana, s’ha 
centrat, per una banda, 
en el debat sobre la pro·
blemàtica de l’accés a 
l’habitatge, les tensions 
al mercat immobiliari, la 
pèrdua de poder adquisi·
tiu i les fórmules i estra·
tègies per combatre’n els 
efectes; i, per una altra, 
en l’inici de la campanya 
informativa destinada a 
donar a conèixer a la ciu·
tadania el contingut del 
text de l’acord negociat 
i tancat amb la UE i que 
hi hauria tard o d’hora de 

Les dades que mostren 
que més de la meitat dels 
interns del centre peni·
tenciari andorrà pateixen 
trastorns mentals posen 
en evidència una realitat 
preocupant. La privació 
de llibertat no ha de su·
posar l’abandonament 

Salut mental i dignitat, també 
per als privats de llibertat

La finestra

Oberta

EDITORIAL

PERE 

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

d’aquests drets, ja que ig·
norar les necessitats de 
salut mental no només 
agreuja el patiment in·
dividual, sinó que perpe·
tua l’estigma i les dificul·
tats per a la reinserció. Un 
sistema penitenciari ba·
sat en la reintegració soci·

La presó ha de ser un espai 
d’acompanyament i trac·
tament, no d’oblit. Només 
així es pot garantir una se·
gona oportunitat que per·
meti una veritable reinte·
gració, fonamentada en la 
dignitat i el respecte pels 
drets humans.

AUGÉ

no s’evidenciïn els avan·
tatges de l’Acord, o aque·
lla altra que considera in·
suficient l’òmnibus per 
resoldre el problema que 
pretén afrontar. En con·
clusió, que acabem l’any 
amb una ciutadania ma·
joritàriament confosa i 
contrariada i que clama 
a crits algun missatge es·
perançador que permeti 
convertir en claror la fos·
cor que ara regna al país.

Per sort, ni que sigui 
per un període curt de 
temps, el que durin en·
cesos els llums que il·
luminen els carrers i les 
nostres llars en aquesta 
època, la mateixa majo·
ria de ciutadans podrà 
neutralitzar el núvol tò·
xic que enfosqueix la se·
va quotidianitat, amb un 
antídot dels més eficaços, 
gairebé infal·lible, que és 
aquesta incomprensible 
energia que carrega l’at·
mosfera d’optimisme i 
renovades il·lusions i que 
se’n diu Nadal.

És un període curt, pe·
rò intens, on regna l’op·
timisme i en el qual tots 

sotmetre’s a referèndum, 
i en l’aferrissada confron·
tació entre els partidaris 
del «sí» i del «no». Tot ple·
gat amb el rerefons d’una 
reflexió sobre el potenci·
al de creixement del pa·
ís i els estudis de càrrega 
comunals que ens hauri·
en d’aportar dades al res·
pecte.

En general, però, es 
percep a l’ambient una 
estranya sensació de frus·
tració i descontent. La ve·
ritat és que bastant ma·
joritària, en la qual una 
part de la població culpa 
al Govern per no haver 
trobat solucions convin·
cents als temes d’habi·
tatge i de poder adquisi·
tiu, i el castiga amb una 
amenaça de dir «no» a la 
UE. Una altra part impor·
tant de la població se sent 
contrariada per les mesu·
res anunciades que pre·
tén implantar el projecte 
òmnibus, justament de·
senvolupades per com·
plaure el primer grup 
descontent. Enmig dels 
dos grups n’hi ha un al·
tre que pateix per la fe·
blesa de la tendència «sí» 
a la UE i que el frustra que 

quiàtric no és només una 
qüestió de justícia soci·
al, sinó una inversió en la 
seguretat i la cohesió col·
lectiva. Les persones priva·
des de llibertat continuen 
sent membres de la socie·
tat, amb drets i necessitats 
que no poden ser ignorats. 

Observatori 
de la Marca 
Andorra 
(XLVII): Desig 
de Nadal!

al ha d’anar més enllà del 
càstig. Atendre les causes 
subjacents, com els tras·
torns mentals, és essencial 
per donar oportunitats re·
als de rehabilitació i tren·
car amb el cercle viciós 
de la marginació. Garan·
tir suport psicològic i psi·

Passa a la pàgina següent
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Ve de la pàgina anterior

ens plantegem nous pro·
pòsits per al nou any que 
arriba i ens fem prome·
ses respecte a allò que la 
consciència ens avisa que 
cal canviar. I encara que 
l’efecte duri poc, com a 
mínim ens genera expec·
tatives d’allò que podria 
ser, encara que al final 
no sigui perquè ens falli 
la voluntat. 

El repte, però, és fer pos·
sible i donar continuïtat 
a tot aquest seguit d’opti·
mistes plantejaments na·
dalencs i fer·los perdurar 
més enllà durant la resta 
de l’any. I perquè això si·
gui possible, cal que com 
a ciutadans ens empode·
rem fins al punt d’ado·
nar·nos de la importàn·
cia que té l’opinió de ca·
dascun de nosaltres i 
fer·la valdre com es me·
reix. Començo per mi, i 
qui s’apunti a aquest joc 
que em segueixi!

Desitjo amb tota la for·
ça del meu esperit que 
per fi se n’adoni tota la 
classe política que s’equi·
voca en prioritzar inte·
ressos de partit per da·
munt dels interessos re·
als dels ciutadans, i que 
és un despropòsit que 
uns i altres no sàpiguen 
trobar aquell punt mit·
jà on el gran beneficiat és 

Invoco al ciutadà del país perquè 
s’empoderi de veritat i faci arribar 
la seva visió a qui ens governa

el ciutadà i la societat a la 
qual pertany.

M’agradaria que uns i 
altres, aquells que ens go·
vernen o que ens volen 
governar, aprenguessin a 
veure més enllà d’una le·
gislatura i planifiquessin 
estratègicament a llarg 
termini i pel bé comú, i 
no pensant en els prò·
xims comicis electorals.

Com deia fa uns dies, 
el millor regal que po·
dria rebre la ciutadania 
d’aquest paí, seria el com·
promís de les nostres au·
toritats de fer un estudi 
rigorós de les necessitats 
reals dels nostres ciuta·
dans respecte a l’accés 
a l’habitatge, i, d’acord 
amb aquest estudi, pla·
nificar a llarg termini, 
mitjançant una estratè·
gia col·laborativa publi·
coprivada, el desenvolu·
pament d’iniciatives en 
aquest àmbit prou efica·
ces com per acabar d’una 
vegada i per sempre amb 
un problema que de mo·
ment ens encega i no ens 
deixa veure tot allò de bo 
que hi ha més enllà.

I si l’esmentada estra·
tègia s’emmarca en un 
text legal madurat, re·
flexionat i ponderat que 
complau una immensa 
majoria de ciutadans, es 
digui «òmnibus» o com 
es vulgui dir, doncs mi·

llor que millor.
I si, a més, ens adonem 

que hem de crear els me·
canismes per consolidar 
una economia de molt 
més valor afegit i la im·
plementem, i amb això 
ajudem d’una forma gai·
rebé definitiva a millo·
rar el rendiment de les 
nostres empreses i el po·
der adquisitiu de la clas·

se treballadora, doncs se·
rà formidable. No només 
per la qualitat de vida 
dels nostres ciutadans, la 
qual milloraria conside·
rablement, sinó perquè 
quan toqués ens podrí·
em asseure a reflexionar 
junts tots. I quan dic tots 
dic tan els del «sí» com els 
del «No», i amb serenitat 
i sentit comú probable·

ment ens adonaríem de 
quin és l’encaix més favo·
rable d’Andorra dins el 
context europeu.

No vull ser egoista i 
acaparador de favors, 
i crec que el meu desig 
acaba aquí de moment. 
Ara toca als altres!

Per això, invoco al 
ciutadà del país perquè 
s’empoderi de veritat i fa·
ci arribar la seva visió a 
qui ens governa, sense in·
termediaris ni represen·
tants condicionats per rí·
gides ideologies, perquè 
de veritat se sàpiga quina 
és l’opinió majoritària de 
la nostra gent. 

Us imagineu que ca·
dascun dels 86.000 i es·
caig ciutadans d’Andor·
ra fessin el mateix i fossin 
capaços de fer arribar als 
nostres governants la se·
va opinió i visió real del 
que l’afecta, li preocupa, 
el motiva o l’il·lusiona?

Potser tot plegat és 
molt utòpic, però qui sap 
si potser algun dia arri·
bem a projectar amb tan·
ta força els nostres desit·
jos i il·lusions que la nos·
tra veu es fa sentir com 
es mereix. No sé, però a 
part de salut i prosperi·
tat i per variar, aquest 
em sembla un bon «de·
sig de Nadal»! .
Advocat i impulsor de la 
Marca Andorra

PEXELS
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El Bisbat d’Urgell va celebrar 
aquest dimecres la tradicional 
recepció de Nadal al Palau Epis-
copal, un acte presidit pel co-
príncep episcopal, Joan-Enric 
Vives, qui va reunir les totes les 
autoritats andorranes per es-
coltar el seu discurs nadalenc. 
Durant la seva intervenció, el 
copríncep va posar l’accent en 
els grans desafiaments del país, 
com la crisi d’habitatge, la sa-
lut mental, la natalitat i la ges-
tió de la immigració.

Vives va començar recordant 
que el Nadal és una època per 
renovar l’esperança. «Aques-
ta renovada esperança ens ha 
d’ajudar als andorrans a afron-
tar responsablement i amb va-
lentia els grans desafiaments 
que tenim com a país», va dir, 
subratllant problemàtiques 
com l’accés a l’habitatge, l’en-
velliment de la població, la sa-
lut mental i les desigualtats so-
cioeconòmiques. Va emfatitzar 
la necessitat d’un diàleg amb 
alçada de mires i col·laboració 
entre institucions i ciutadans 
per superar aquests obstacles.

La ratificació de l’Acord d’as-
sociació, una cruïlla per al futur / 
Un altre dels punts destacats va 
estar l’Acord d’associació amb 
la Unió Europea, el qual Govern 
continua mantenint per ser sot-
mès a ratificació el proper any. 
Vives va reconéixer haver acom-
panyat el Govern en el procés de 

El copríncep emmarca el seu discurs en la crisi d’habitatge, la salut mental i l’Acord d’associació
EL PERIÒDIC/L.G.R.

El copríncep episcopal, Joan-Enric Vives, i el bisbe coadjutor, Josep-Lluís Serrano Pentinat, durant la recepció. 

LAURA GÓME Z RODRÍGUEZ
LA SEU D’URGELL

sitats més urgents del país. 
D’altra banda, el copríncep 

va celebrar l’inici de les obres 
del nou Centre de Salut Mental 
de l’Alt Urgell, el qual es cons-
trueix al Seminari de La Seu 
d’Urgell. «Aquest centre oferi-
rà serveis als diversos territoris 
pirinencs, en concertació amb 
Andorra i Catalunya, i contri-
buirà a donar una bona respos-
ta a les necessitats de la nostra 
població», va afirmar, tot con-
vidant les autoritats a visitar 
les instal·lacions quan estiguin 
acabades. .

RECEPCIÓ DE NADAL AL PALAU EPISCOPAL

Vives convida a dur a terme un 
debat «ampli i seriós» envers l’Acord

negociació i va qualificar el text 
de «correcte», assegurant que 
respecta la sobirania i les especi-
ficitats andorranes. No obstant 
això, va reiterar que la decisió fi-
nal correspon al poble andorrà 
i va demanar un «debat ampli, 
respectuós i guiat pel bé comú».

La crisi de l’habitatge va estar 
un dels eixos centrals del dis-
curs. Vives va assenyalar que 
la construcció d’habitatge pú-
blic, tot i que encara trigui a 
materialitzar-se, marca «l’inici 
d’un important procés» per do-
nar resposta a una de les neces-

Joan-Enric Vives

«Aquesta renovada 
esperança ens ha 
d’ajudar a afrontar amb 
responsabilitat i valentia 
els grans desafiaments 
que tenim com a país»

COPRÍNCEP EPISCOPAL



NacionalDijous, 19 de desembre del 2024 7

La ministra de Justícia i Interior, 
Ester Molné, va respondre per 
escrit a les preguntes formula-
des per la consellera general de 
Concòrdia, Núria Segués, sobre 
el funcionament intern del Cen-
tre Penitenciari de la Comella, 
posant un especial èmfasi en la 
situació de la salut mental dels 
interns i l’organització del per-
sonal. Segons les dades facilita-
des per la ministra, un nombre 
significatiu d’interns pateix al-
gun tipus de patologia mental. 
Entre les dones, set de les vuit in-
ternes presenten trastorns que 
inclouen ansietat (tres casos), de-
pressió (tres casos), trastorn ob-

Set de les vuit dones internes i una quarentena d’homes presenten patologies com ansietat o depressió

Més de la meitat dels interns de la 
Comella pateixen trastorns mentals

SALUT MENTAL A LA PRESÓ

EL PERIÒDIC

Set de les vuit dones internes i una quarentena d’homes presenten patologies com ansietat, depressió o trastorns de la son.

ALEX MONTERO
ESCALDES-ENGORDANY

sessivocompulsiu (un cas), tras-
torns de la son (quatre casos) i es-
très posttraumàtic (un cas).

Per altra banda, entre els ho-
mes, les dades varien segons el 
règim de presó: dels 31 preven-
tius, 20 tenen diagnòstics com 
ansietat (onze casos), depressió 
(nou casos), dèficit d’atenció (dos 
casos), ús de substàncies (quatre 
casos), trastorns de personalitat 
(tres casos), psicòtics (un cas), pa-
rafílics (dos casos) i de la son (deu 
casos). En el cas dels penats, dels 
22 interns, 15 presenten tras-
torns com ansietat (nou casos), 
depressió (cinc casos), ús de subs-
tàncies (cinc casos), personali-
tat (tres casos), trastorns psicò-
tics (un cas), bipolaritat (un cas) i 
trastorns de la son (set casos).

La ministra va destacar que 
«tots els interns amb patologies 
mentals reben seguiment mèdic 
i psicològic», i va subratllar que el 
centre disposa d’un equip multi-
disciplinari per atendre les seves 
necessitats. Aquest equip inclou 
un metge assistencial, un psicò-
leg, dos psiquiatres, quatre in-
fermeres i una treballadora soci-
al. El psicòleg treballa de dilluns 
a divendres, mentre que els psi-
quiatres visiten el centre dos di-
es a la setmana. Les infermeres 
operen amb torns rotatius per 
assegurar una cobertura sanità-
ria les 24 hores del dia. «El segui-
ment constant i personalitzat és 
clau per garantir la millora del 
benestar dels interns i la seva es-
tabilitat dins del centre», va afir-
mar Molné.

En relació amb l’organització 
interna, el Centre Penitenciari 
està dividit en diversos mòduls 
per adaptar-se a les necessitats 
dels interns. Un d’aquests és el 
mòdul de salut mental, que té 
capacitat per a quatre places pe-
rò que actualment només acull 
dos interns. Els altres mòduls 
inclouen espais diferenciats per 
a homes, dones i preventius, a 
més de zones habilitades per ac-
tivitats educatives i terapèuti-
ques, com gimnasos, bibliote-
ques i tallers. Entre els progra-
mes més destacats hi ha el taller 
de conductes no violentes i el ta-
ller psicosocial, orientats a la re-
inserció.

Pel que fa al personal, el cen-
tre compta amb 62 membres del 
cos penitenciari, a més d’educa-
dors socials, personal sanitari i 
administratius. Aquesta planti-
lla permet una ràtio d’1,27 in-
terns per treballador, una xi-
fra que la ministra va descriure 
com «ajustada a les necessitats 
operatives del centre». .

LES XIFRES

20

22

62

Dels 31 reclusos preventius, una 
vintena presenta diagnòstics com 
ús de substàncie o psicòtics.

Un total de 22 interns estan 
actualment ingressats sota règim 
penal al Centre Penitenciari.

La Comella compta actualment 
amb 62 membres, permetent una 
ràtio d’1,27 interns per treballador.
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Que Andorra s’hagi convertit en 
un nucli de comerç i negoci a ulls 
del món sencer és tota una rea-
litat. Ja ho era fa 15 anys, quan 
l’economia aflorava i molts dels 
treballadors que arribaven al pa-
ís venien amb la il·lusió de fer créi-
xer un Principat que es consolida-
va com un espai entranyable i em-
bellit per les seves muntanyes. Un 
indret d’oportunitats que cada 
viatger que ha trepitjat Andorra 
ha pogut corroborar, fent alguna 
compra als principals nuclis ur-
bans i asseverant que «tornarien 
aviat». Aquesta premissa l’ha con-
trastat molt bé la nova enquesta 
de l’Observatori del Comerç, la 
qual assegura que el 72% d’ells ho 
faran per tornar a comprar i que 
el 89% ni tant sols planifica la se-
va sortida en ja haver estat abans 
al país. Un estudi que promulga 
trimestralment la Cambra de Co-
merç, Indústria i Serveis d’Andor-
ra, la qual va comptar ahir amb la 
presència del ministre de Turis-
me i Comerç, Jordi Torres.

«Aquesta enquesta va néixer 
amb la iniciativa de la Cambra 
de Comerç per a la presa de deci-
sions i que s’ha consolidat com 
un projecte de referència al pa-
ís. A més, la cambra s’ha conver-
tit en un intermediari molt im-
portant entre els sectors públics 
i els organismes privats», va des-
prendre Torres. Per a la presen-
tació d’aquesta, van acudir altra-
ment el president de la cambra, 
Josep Maria Mas; la directora de 
l’entitat, Sol Rossell, i el director 
de l’àrea de sociologia d’Andorra 
Recerca i Innovació, Joan Micó. 
Mas va coincidir amb les parau-

Creix la despesa diària 
dels excursionistes fins 
a arribar als 134 euros

Tendència a l’alça en la «fidelització» 
dels turistes i excursionistes del país

OBSERVATORI DEL COMERÇ

EL PERIÒDIC / P.M.

La roda de premsa per indicar els resultats de l’estudi de la Cambra de Comerç encapçalat pel ministre de Turisme, Jordi Torres.

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

sones que van ingressar al país 
entre l’1 de juny d’enguany i el 30 
de setembre, mentre que la terce-
ra onada s’ha estudiat a partir de 
la resposta d’altres 400 visitants 
arribats entre l’1 d’octubre fins 
al passat 30 de novembre. Tam-
bé van revelar que la quarta ona-
da s’ha començat a confeccionar 
per a aquest Nadal i que passades 
les festes es posarà a l’abast.

Entre les dades més rellevants, 
separades entre excursionistes 
i turistes, es deslliga que actual-
ment els excursionisten estan 
gastant més en compres en un dia 
que els turistes, amb un import 
mitjà de 134 euros pels primers, i 
de gairebé 100 euros pels segons. 
Val a dir, això sí, i com bé va remar-
car el titular d’afers turístics i co-
mercials, «els turistes, en quedar-
se més d’un dia a Andorra, també 
gasten més en total en haver de pa-

gar allotjament i altres despeses 
derivades, com el mateix menjar. 
Els turistes gasten de mitjana al 
dia uns 180 euros en total», va pre-
cisar. Micó va esclarir que un punt 
diferenciador entre els dos grups 
és el motiu de la visita, sent per als 
turistes gaudir de l’estada la moti-
vació principal, mentre que pels 
excursionistes són els preus del 
país el seu principal atractiu. Re-
sulta molt rellevant que per amb-
dós, sent 9 de cada 10 visitants, els 
que afirmen que tant la seguretat 
com l’espai urbà són els dos punts 
forts que té el comerç. . 

Jordi Torres

«La Cambra de Comerç 
esdevé un interlocutor 
molt significatiu entre 
els sectors públics i els 
organismes privats»

MINISTRE DE TURISME I COMERÇ

LES DADES DEL TURISME

72%
De tots els visitants a Andorra entre 
el juny i el novembre afirmen que 
tornaran a venir per comprar.

les del ministre, assegurant que 
aquestes enquestes «permeten 
oferir indicadors de com evoluci-
onen les tendències i el patró de 
comportament dels nostres visi-
tants». Per explicar els resultats, 
Rossell i Micó van indicar que la 
mostra de la segona onada s’ha 
dut a terme a un total de 900 per-
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0 carències
0 problemes

Per obtenir la carència de 0 mesos en l’assegurança de salut o vida s’ha d’efectuar la contractació de l’assegurança abans del 31/12/2024 amb Andbank Assegurances*.
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Regis-
tre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

 *Andorra Assegurances Agrícol Reig S.A.U.,  NRT : A-703871-X - Núm. Registre de Societats Mercantils 8715, Llibre S-79, Folis 33 a 40. Núm. Registre de l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) A01. 
Per a més informació, contacta amb Andbank.assegurances@andbank.com o al tel. +376 881 965

Contracta ja la teva assegurança
i gaudeix des del primer dia
de tota la tranquil·litat.

T’ho posem fàcil. Entra a l’app!

ASSE
GURA
NCES

https://myandbank.com/
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Autocars Nadal va donar a co·
nèixer els resultats de l’enques·
ta de satisfacció del 2024, en un 
acte que va servir per posar en 
valor l’augment d’un 22% en 
el nombre d’usuaris respecte 
a l’any anterior en les línies L1 
i Bus Exprés. El director gene·
ral de la companyia, Bartumeu 
Gabriel, va destacar aquesta da·
da com una mostra de l’èxit del 
bus gratuït: «Hem mantingut la 
mateixa valoració i, a més, hem 
augmentat molt els usuaris grà·
cies al bus gratuït. Això també 
ens permet poder anar millo·
rant cada any», va afirmar Ga·
briel, qui va posar en relleu que 

L’enquesta assenyala la necessitat de promoure un ús més respectuós del transport públic

Les línies L1 i Bus Exprés registren 
un increment del 22% d’usuaris

ENQUESTA DE SATISFACCIÓ 2024

ALEX MONTERO
ANDORRA LA VELLA

aquesta eina, la qual es realitza 
anualment, és clau per avaluar 
els punts forts i febles del servei.

Tot i els bons resultats, Gabri·
el va admetre que el servei té as·
pectes a polir. Entre les queixes 
més habituals dels usuaris es 
troben els retards dels autobu·
sos, especialment en moments 
de col·lapse viari o durant grans 
esdeveniments. «Ens diuen 
molts que a vegades els busos 
van en retard. Això passa sovint 
per les cues, els esdeveniments 
i altres factors que ens fan parar 
al mig del trajecte», va explicar. 
També va destacar que, sovint, 
els conductors són els receptors 
directes de les queixes, encara 
que no tinguin responsabilitat 
en aquests retards.

A banda dels horaris, Gabriel 
va posar èmfasi en la necessitat 
de fomentar el civisme entre els 
usuaris, especialment pel que fa 
a l’ús dels seients reservats. «Vo·
lem fer una campanya cada any 
perquè la gent sigui més sensi·
ble amb les persones grans, em·
barassades o amb dificultats. És 
important que trobin un espai 
lliure per seure còmodament 
quan pugin al bus», va destacar, 
tot afegint que aquesta manca 
de sensibilitat es nota especial·
ment en els moments en què els 
escolars utilitzen massivament 
el servei. «Els escolars s’amunto·
nen i les persones grans o amb 
dificultats es troben descol·
locades», va concloure el direc·
tor de la companyia. .

ANA/M.F.

El director general d’Autocars Nadal, Bartumeu Gabriel, lliura el premi al guanyador de l’enquesta, Ramon Figuera.

Bartumeu Gabriel

«Volem fer una 
campanya perquè la 
gent sigui més sensible 
amb les persones 
grans o embarassades»

DIRECTOR D’AUTOCARS NADAL



NacionalDijous, 19 de desembre del 2024 11

El Consell d’Administració de 
la CASS va validar aquest di-
marts els estats financers cor-
responents al tercer trimestre 
de l’any. Les dades posen de ma-
nifest un dèficit de 22 milions 
d’euros a la branca general, una 
situació que contrasta amb el su-
peràvit de 28,4 milions d’euros 
registrat a la branca de jubilació. 

Segons van informar, els in-

La branca de jubilació 
tanca amb un superàvit 
de 28,4 milions

La CASS anuncia un dèficit de 22 milions 
a la branca general en el tercer trimestre

FINANCES OPOSADES

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

gressos per cotitzacions a la bran-
ca general han augmentat un 
9,4% respecte al mateix període 
de l’any passat, situant-se en 127 

milions d’euros. Tot i aquest in-
crement, les despeses han cres-
cut encara més, un 12,1%. Les 
prestacions sanitàries han ascen-

dit a 105,9 milions d’euros, men-
tre que les prestacions econòmi-
ques han arribat als 56,9 milions.

Pel que fa a la branca de jubi-
lació, els ingressos per cotitza-
cions també han experimentat 
un creixement significatiu, un 
9,8%, fins als 145,6 milions d’eu-
ros. A més, les transferències del 
Govern per finançar pensions no 
contributives han sumat 5,3 mili-
ons. Aquest augment dels ingres-
sos ha permès tancar el trimestre 
amb un superàvit de 28,4 milions 
d’euros. Malgrat això, les despe-
ses també han crescut: les pensi-
ons contributives han pujat fins 
als 121,5 milions, mentre que les 
no contributives es mantenen en 
els 5,3 milions d’euros. .

EL PERIÒDIC

La branca de jubilació tanca amb un superàvit de 28,4 milions.

us desitja unes bones
i sostenibles festes

https://www.youtube.com/watch?v=DviCwvhb3d0&feature=youtu.be
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CONSELL DE MINISTRES

El Govern ha adjudicat la prime-
ra fase de la construcció d’habi-
tatges públics de lloguer asse-
quible a Escaldes-Engordany, a 
l’avinguda del Pessebre, a l’em-
presa Pidasa per un import 
d’1.600.521,73 euros, amb un 
termini d’execució de cinc me-
sos. Així ho va anunciar el mi-
nistre portaveu, Guillem Casal, 
durant la roda de premsa poste-
rior al Consell de Ministres, des-
tacant que l’edificació d’aquest 
projecte, el qual preveu la cons-
trucció de 34 habitatges, es por-
tarà a terme en una parcel·la de 
prop de 800 metres quadrats 

Segons va informar Casal, la finalització del projecte està actualment programada per al 2026
SFGA

El ministre portaveu, Guillem Casal, a la roda de premsa posterior al Consell de Ministres.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

màticament, de manera que, a 
partir del 20 de gener de 2025, 
caldrà sol·licitar-lo novament. 
Aquest canvi va estar anunciat 
pel ministre portaveu aquest 
dimecres, qui va explicar que 
la modificació afecta exclusi-
vament l’article que regula els 
ajuts al lloguer, el qual per pri-
mera vegada es podran gestio-
nar de manera telemàtica.

El titular de la cartera de Me-
di Ambient va destacar que 
aquesta decisió «es pren per 
no augmentar el llindar de co-
hesió social», amb l’objectiu 
de mantenir-lo al voltant dels 
1.730 euros. En aquest sentit, 
va subratllar que no es preveu 
que la mesura afecti un gran 
nombre de ciutadans. Així ma-
teix, va recordar que «hi ha al-
tres tipus d’ajuts disponibles 
per a aquelles persones que ho 
necessitin».

Segons l’acord pres, els ajuts 
al lloguer deixaran d’estar pror-
rogats automàticament a partir 
del 31 de desembre de 2024. A 
més, el Consell de Ministres va 
aprovar la derogació de la flexi-
bilització dels ajuts vigents des 
del 2022, un canvi que marca 
un nou enfocament en la gestió 
de les prestacions d’habitatge. .

cedida pel Comú d’Escaldes-En-
gordany l’any 2023.

Tot i que inicialment no es 
contemplava una execució per 
fases, Casal va explicar que el 
ministre de Territori i Urbanis-
me, Raul Ferré, va considerar 
oportú fragmentar el projecte. 
«Un cop finalitzades les tasques 
prèvies per part del Comú, es 
donarà inici a la fase 1», ha indi-
cat el portaveu. Aquesta prime-
ra fase se centrarà en l’estruc-
tura de l’edifici, mentre que la 
segona, prevista per al pressu-
post del 2025, inclourà els tre-
balls d’acabats interiors. Casal 
va destacar que la finalització 
del projecte està programada 
per al 2026.

En paral·lel, el Consell de Mi-
nistres va acordar cedir la ges-
tió a l’Institut Nacional de l’Ha-
bitatge d’un edifici de 23 habi-
tatges de lloguer assequible, els 
quals estan situats al número 
99 de l’avinguda Sant Joan de 
Caselles, a Canillo, amb l’objec-
tiu de procedir a la seva propera 
adjudicació. Aquest immoble 
consta de cinc plantes amb 17 
pisos d’una habitació i sis de du-
es habitacions, dissenyats per 
donar resposta a les necessitats 
de lloguer assequible.

MODIFICACIÓ DEL REGLAMENT DE LES 

PRESTACIONS ECONÒMIQUES DELS SER-

VEIS SOCIALS / L’ajut a l’habitat-
ge deixa d’estar prorrogat auto-

Guillem Casal

«Aquesta primera 
fase se centrarà en 
l’estructura, mentre 
que la segona inclourà 
els acabats interiors»

MINISTRE PORTAVEU

La fase 1 dels pisos de l’avinguda 
del Pessebre costarà més d’un milió
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El Consell de Ministres va ad-
judicar, a proposta del titular 
de Medi Ambient, Agricultura i 
Ramaderia, Guillem Casal, l’es-
tudi sobre la possible implanta-
ció d’una planta de biometanit-
zació. El ministre va anunciar 
que l’empresa ‘Recuperación 
de Energía’ serà l’encarregada 
de dur a terme l’estudi, amb un 
cost de 60.121,99 euros.

Segons Casal, aquest projec-
te té com a objectiu principal 
millorar la gestió de residus i 
fomentar l’economia circular. 
L’energia generada per aques-
ta planta podria servir per ali-
mentar les centrals de cogene-
ració de FEDA, a més d’impul-
sar una gestió més eficient de la 
matèria orgànica. No obstant 
això, el ministre va subratllar 
que, en cas que l’estudi conclo-
gui que la implantació d’aques-

El creixement sostenible del 
país és una de les matèries 
principals de l’actualitat del 
país. En aquest context, el mi-
nistre portaveu, Guillem Ca-
sal, va anunciar que en una 
de les primeres sessions de 
Consell de Ministres del 2025 
s’analitzaran les conclusions 
de l’estudi de capacitat de càr-
rega turística. Casal va quali-
ficar aquest estudi de «neces-
sari i indispensable» per ga-

ta planta no és viable, «encara 
quedarien altres opcions» per 
avançar en la gestió sostenible 
dels residus.

Casal també va recordar que 
l’Executiu té la competència en 
la gestió de residus un cop es re-
alitza la recollida selectiva, una 
tasca que recau en les corpora-
cions comunals. Per aquest mo-
tiu, el portaveu va insistir en la 
necessitat d’una coordinació 
estreta entre l’òrgan governa-
mental i els set comuns per tal 
d’assolir els objectius fixats.

En aquest context, el Go-
vern va destacar que tant la 
Llei d’Economia Circular (LEC) 
com el Pla Nacional de Residus 
– Horitzó 2035 (PNR) establei-
xen com a objectiu bàsic aug-
mentar els percentatges de pre-
paració per a la reutilització i 
el reciclatge dels residus, en lí-
nia amb les directrius europe-
es i el compromís amb el medi 
ambient. .

Estudi per valorar 
la implantació 
d’una planta de 
biometanització
L’objectiu principal és millorar la gestió de residus

E.H.M.
ESCALDES - ENGORDANY

Les conclusions dels 
estudis de carrèga 
arribaran al 2025
L’Executiu destaca la 
importància d’un model 
turístic sostenible

SFGA

El ministre de Turisme, Jordi Torres. 

rantir que el país pugui assolir 
un model de creixement més sos-
tenible. Tot i això, va voler subrat-
llar que «la política turística és un 
dels pilars econòmics del nostre 
país», sent aquest un dels princi-
pals motius pels quals l’Executiu 
va decidir encarregar aquest es-
tudi. En aquest sentit, el minis-
tre va destacar la importància de 
conjugar el creixement econò-
mic amb la sostenibilitat, tot re-
coneixent que serà imprescindi-
ble replantejar certs aspectes del 
model actual. Finalment, Casal 
va avançar que, un cop es disposi 
de les conclusions, es treballarà 
per incloure les valoracions espe-
cífiques de capacitat de càrrega 
de cadascuna de les parròquies. .

E.H.M.
ESCALDES - ENGORDANY

Judith Pallarés deixa la 
presidència d’Acció

Reforma de l’accés al 
despatx central policial

S’inicia la primera fase de 
la millora de l’Auditori

Augment per a les beques 
dels estudis obligatoris

La presidenta d’Acció, Judith 
Pallarés, va anunciar ahir que 
deixa la presidència del partit 
després d’haver estat designa-
da com a secretària general de 
l’Institut Andorrà de les Dones. 
El fins ara vicepresident, Higini 
Martínez-Illescas, assumirà de 
manera transitòria la presidèn-
cia fins que l’Executiva esculli la 
nova cara visible del partit.

El Govern va aprovar la reforma 
i adequació de la planta baixa 
d’accés del despatx central de la 
Policia pel carrer Ciutat de Sa-
badell. L’adjudicació ha recai-
gut sobre l’empresa Construc-
cions Modernes per 327.601,72 
euros i inclou la remodelació de 
la zona d’atenció a l’usuari. El 
termini d’execució de totes les 
obres és de quatre mesos.

L’Executiu va adjudicar la reno-
vació de les instal·lacions de l’Au-
ditori Nacional. L’empresa adju-
dicatària ha estat EM-T Enginye-
ria per un import de 386.429,14 
euros. El termini previst d’exe-
cució és de quatre mesos i es mi-
llorarà, entre altres coses, l’efi-
ciència del sistema de clima-
tització o les instal·lacions de 
seguretat contra incendis.

El Govern va donar el vistiplau 
a destinar 1.163.275 euros a les 
beques per als escolars de mater-
nal, primera i segona ensenyan-
ça, batxillerat i formació profes-
sional no superior a Andorra, 
així com de les beques dels estu-
diants a l’estranger que cursin 
els estudis obligatoris durant el 
curs 2024/25. Donaran cobertu-
ra a 1.312 estudiants del país.
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El passat 11 de juliol es feia públi-
ca la nova llei de caça que el Go-
vern ha desenvolupat amb el mi-
nisteri de Medi Ambient, Agricul-
tura i Ramaderia, per a un cert 
enfortiment de la normativa da-
vant la possible deshonestedat o 
infraccions associades a l’activi-
tat. Així ho va comunicar el minis-
tre Guillem Casal el passat estiu, 
acompanyat en aquella ocasió 
per la directora del Departament 
de Medi Ambient i Sostenibilitat, 
Sílvia Ferrer. Una llei que portava 
en peu des de l’any 2016 i que en-
guany el ministeri ha decidit ac-
tualitzar afegint un procediment 
sancionador «més simplificat», a 
banda d’un augment considera-
ble en el preu de les infraccions 
derivades (arribant les greus fins 
als 4.000 euros) i una revisió dels 
períodes de suspensió i inhabili-
tació dels permisos de caça.

Sobre aquesta nova legislació, 
que s’aprova just avui al sinus del 
Consell General, la valora «molt 
positivament» el president de la 
Federació Andorrana de Caça i 
Pesca (FACIP), Josep Maria Caba-
nes, qui sostreu que el ministe-
ri de Medi Ambient porta molt 
de temps treballant «per trobar 
un punt d’equilibri» amb rela-
ció a la gestió adequada de la fau-
na. «Crec que s’ha dissenyat una 
llei bastant bona per a tothom. La 
darrera que es va renovar datava 
de l’any 2000 i era molt antiga; 
mentre que la d’enguany, resul-
ta molt fàcil d’entendre», deslliga 
Cabanes amb sinceritat, tot agra-
ïnt, a part del ministeri i al depar-
tament encarregats, als diferents 
grups parlamentaris «per la bona 
feina i comprensió per les millo-
res que han sabut estipular».

El president de la FACIP destaca la tendència a beure del Principat, però sense cap incident greu
EL FARO DE CANTABRIA

Imatge d’un llac del Principat, situat en ple terreny de fauna i flora durant la temporada d’estiu.

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES-ENGORDANY

Cabanes troba vàlida la nova llei de 
caça i apel·la a «estar molt actius» 

SOSTENIBILITAT PER AL MEDI NATURAL

A més, el president de la FA-
CIP concreta que ara la llei resul-
ta més «concreta, precisa i sense 
complicacions» que l’anterior, 
amb una reclassificació del règim 
sancionador per ajustar que quan 
una infracció sigui greu, «ho sigui 
de veritat». D’altra banda, també 
confessa que per a les zones ha-
bitades era una normativa «mas-
sa genèrica» i que calia redefinir 
conceptes com «que és una borda 
o una casa» i a quina distància de 
les mateixes es pot disparar amb 
seguretat. Sobre la taxa d’alcohol 
en sang que estipula la nova llei 

d’un màxim de 0,5 grams/litre, 
l’exconseller de la capital opina 
que «hi tenen molt a dir el cos de 
Banders, qui són un interlocutor 
molt vàlid» i els que constaten ai-
xí si hi ha o no incidents associats 
al consum de tòxics. Cabanes re-
coneix que al país hi ha «una certa 
tendència a beure», però que, fins 
ara, no s’ha registrat cap incident 
destacat per això. «El més impor-
tant és que no resulti cap dia que 
hàgim de rebre una notícia trista 
per això. Portar armes a les mans 
implica estar sempre molt actius 
i alerta del que es fa», sentencia. .

JOSEP MARIA CABANES

«Sabem que a Andorra hi ha 
una tendència pel consum 
d’alcohol. El més important és 
no equivocar-se per això»

PRESIDENT DE LA FACIP
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https://www.becrestaurant.com/
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848
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MENÚ CAP D’ANY FONT BLANCA

ENTRANTS

2025

PRINCIPALS

POSTRES

Pop amb Parment ier de Patates
Carpacc io de Bou

Crema de Ceps

CTRA.GENERAL 3,LA CORTINADA 
RESERVES TELF. : 850 068
 WhatsApp +376 618 559

Llobarro amb salsa de Visque i Hummus de Cigrons

Filet de Vedella amb salsa de Foie i Rissoto de Carxofes

Mousse de Xocolatta amb Taronja
Sorbet de Llimona amb Cava

 €65 

VI BLANC RIOJA 
VI NEGRE RIBERA DEL DUERO

CAVA BRUT 
BEGUDES, AIGUA, PA I CAFÉ

RAÏM DE LA SORT
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Fa un parell de setmanes que 
Ares Masip va fer públic el seu 
cas personal d’abús sexual per 
denunciar-lo i obrir els ulls – 
malauradament – al món de 
l’esport andorrà. En aquell mo-
ment, l’acabada de nomenar 
presidenta de la FAC, Carolina 
Poussier, va apuntar que des de 
feia uns 10 dies estaven treba-
llant en l’elaboració d’un proto-
col contra l’assetjament i l’abús 
sexual, i que el cas de la ciclista 
amb llicència andorrana acce-
lerava el seu procés. Ara la fede-
ració ja el té redactat, però com 
va acompanyat de Govern, s’es-
peraran a fer-lo públic el mes vi-
nent, quan la secretaria d’Estat 
d’Esports presenti el seu.

Així ho van assenyalar ahir al 
matí Poussier i el secretari d’Es-
tat de Joventut i Esports, Alain 
Cabanes, en el marc de la pre-
sentació del projecte 2024/28 de 
la FAC. Doncs, l’esmentada fede-
ració es va posar mans a l’obra 
reunint-se, per exemple, amb 
la mànager d’Andorra Esports 
Clúster, Gemma Riu, i ja té en-
llestit el seu protocol específic 
contra l’assetjament i l’abús se-
xual. Però, com s’ha dit, «no el 
publicarem perquè és un docu-
ment de treball i entenem que 
aquest depèn de Govern», va in-
dicar la presidenta.

En aquest sentit, Cabanes va 
informar que des de la seva se-
cretaria d’Estat es farà al gener 

Serà un protocol marc que posteriorment cada federació adaptarà a la seva realitat i casuística
GOVERN D’ANDORRA

L’edifici administratiu de Govern.

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA

hagi referents a les federacions i 
aquests estiguin formats».

En darrer lloc, el president del 
COA, Xavier Espot Miró, també 
present a la roda de premsa, va 
manifestar que la comissió que 
es formarà al respecte «ha de ser 
molt discreta perquè doni mar-
ge als atletes de poder denunci-
ar amb tota seguretat i tranquil-
litat». «Ha de ser molt eficient, 
i aquesta eficiència vindrà de 
la discreció perquè els esportis-
tes se sentin realment amb su-
port», va finalitzar. .

Esports presentarà el protocol contra 
l’assetjament i l’abús sexual al gener

DOCUMENT CONTRA L’ASSETJAMENT

Esports

d’un protocol marc perquè pos-
teriorment, en una segona fase, 
cada federació l’adaptarà a la se-
va realitat i casuística.

D’altra banda, el secretari d’Es-
tat també va fer esment que cada 
entitat haurà de tenir un dele-
gat referent i responsable del do-
cument sent coneixedor de tots 
els passos a seguir. Aquesta per-
sona, així, seguirà unes forma-
cions des del mateix gener fins 
al juny de l’any vinent amb l’ob-
jectiu «que al setembre del 2025 
tothom conegui el protocol, hi 

Cada entitat esportiva 
haurà de tenir un 
delegat referent del 
text sent coneixedor de 
tots els passos a seguir 

una presentació a totes les fede-
racions del país sobre el proto-
col marc, el qual marcarà, entre 
altres aspectes, «un codi de bo-
na conducta i unes normes a se-
guir». Va destacar que es tracta 



La Federació Andorrana de Ci-
clisme va presentar ahir al ma-
tí al Bici Lab el seu projecte pels 
pròxims quatre anys. Encapça-
lat per la presidenta, Carolina 
Poussier, l’acte va comptar amb 
el cònsol major de la capital, Ser-
gi González; el secretari d’Estat 
de Joventut i Esports, Alain Caba-
nes; el president del COA, Xavier 
Espot Miró; el nou director gene-
ral de la federació, Eduard Barce-
ló, i el responsable de l’equip fe-
mení i de la base d’aquesta, Mar-
tí Cerdà. Durant la sessió, es va 
apuntar que la nova estratègia 
se centra en quatre eixos, sent la 
base el més important.

«Posarem tota l’energia en la 
reactivació de la base», va apun-
tar Poussier, indicant que aquest 

La formació, tan en categoria formativa com a l’alt nivell, es considera un aspecte transversal

La base és l’eix principal del nou 
projecte de la federació de ciclisme

CALENDARI 2024/28

P.F.Q.
ANDORRA LA VELLA

és un objectiu a llarg termini. 
En aquest sentit, Cerdà va fer es-
ment que es desenvoluparà un 
programa integral per als ciclis-
tes menors de 14 anys que fun-
cionarà sota dues premisses. La 
primera serà fomentant la parti-
cipació i els hàbits saludables en-
tre aquests menors, mentre que 
la segona serà amb la prepara-
ció i la iniciació a la competició 
principalment al voltant dels 13 
anys, edat en la qual la FAC s’ha 
fixat que no hi ha continuïtat de 
les llicències federatives.

El segon eix del projecte és en-
vers l’esport d’elit. En aquest 
sentit, es posarà en marxa el pro-
grama CARE (Ciclisme d’Alt Ren-
diment i Elit), el qual dividirà els 
esportistes, les competicions i el 
tipus de suport en tres nivells. El 
tercer pilar són les relacions ins-
titucionals: potenciant-les, col-

laborant amb clubs i federaci-
ons nacionals i internacionals i 
ampliant les relacions amb l’UCI 
i la UEC. En darrer lloc, la quar-
ta pota de la cadira gira envers la 
sostenibilitat i l’impacte social.

D’altra banda, cal destacar 
que hi haurà un eix transversal 
que tocarà a la vegada els qua-
tre citats, i és el de la formació, 
tant a la base com a l’alt nivell. I 
és que a banda de fer una capa-
citació a monitors, entrenadors 
i tècnics, la presidenta de la FAC 

va destacar que es formarà de 
forma gratuïta a tots els corre-
dors mentre estiguin sota el pa-
raigua de la federació.

ELS JOCS DELS PETITS ESTATS / Amb la 
mirada a una de les cites més 
importants del curs olímpic, la 
federació ja va deixar clar la in-
tenció de portar el màxim nom-
bre d’esportistes als Jocs dels Pe-
tits Estats d’Andorra de l’any vi-
nent. Hi ha 24 places per cobrir 
les tres disciplines – contrare-
llotge, BTT i carretera –, i Pous-
sier va indicar que encara no hi 
ha cap llista tancada i que en es-
borrany hi ha 11 corredores en 
categoria femenina. Seria la xi-
fra més alta de la història del pa-
ís, ja que fins al moment només 
s’ha tingut representació amb 
una atleta a Liechtenstein 2011 
i una a San Marino 2017. .

FAC

Els principals actors del ciclisme a Andorra, ahir al matí al Bici Lab.

Esports Dijous, 19 de desembre del 202422

Pels Petits Estats no hi 
ha cap llista tancada, 
però sí un esborrany 
amb 11 corredores en 
categoria femenina
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068
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Naiara
Liñán

«Estar entre les 50 
millors del món és 
un gran pas, però 
encara queda 
feina per fer»

TAEKWONDISTA

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

ENTREVISTA

És l’esportista andorrana mi-
llor classificada en un rànquing 
mundial després de Mònica Do-
ria. I és que actualment la ta-
ekwondista Naiara Liñán és la 
número 49 a la llista mundial i 
la 12a de l’estat espanyol. A més, 
acaba de proclamar-se campio-
na d’Espanya sub21 i subcampi-
ona en categoria absoluta. Amb 
ella parlem sobre aquestes fites i 
quins objectius es marca.

—És una de les esportistes des-
tacades d’Andorra. Acaba de ser 
campiona d’Espanya sub21 en 
-49 kg i subcampiona absoluta. 
Com se sent?
—Molt contenta i orgullosa del 
treball fet fins ara. Aquestes victò-
ries són el reflex de la constància i 
els esforços diaris, i em donen en-
cara més motivació per continuar 
millorant i assolir nous objectius.

—Parlant d’objectius, quins es 
marca ara a curt termini?
—Tinc l’Open del Canadà G2 i 
l’USA Open G2 a principis de fe-
brer. Ja hi vaig participar l’any 

«Seria necessari rebre 
més suport d’Esports, 
ja que no puc gaudir 
dels serveis bàsics del 
CAR si no els pago jo»

passat, i aquest cop l’objectiu és 
aconseguir una medalla, ja que 
ser certamen G2 significa que 
tenen un nivell més alt. També 
prendre part a l’Open G2 d’Ho-
landa al març, i estic conside-
rant algun altre G1 internacio-
nal, com el de Manchester, tam-
bé previst per al mes de març, on 
el principal objectiu és passar 
rondes i optar a medalla per pu-
jar al rànquing mundial. 

—Un calendari exigent.
—Doncs sí. I cert és que per com-
plementar-lo és vital rebre més 
ajuda econòmica per part del Go-
vern, ja que aquestes competici-
ons suposen un esforç important, 
tan a nivell físic com econòmic.

—I a llarg termini? Imagino que 
un d’ells és el Mundial, l’any vi-
nent a la Xina, on es voldrà refer 
després del de Bakú.
—Sí, a llarg termini tinc diverses 
cites importants. A l’abril m’agra-
daria participar en algun dels Pre-
sident’s Cup G3, sigui a l’Àfrica o 
a la Xina. Són esdeveniments de 
molt alt nivell i mai he participat 
en competicions així ni tan llunya-
nes. D’altra banda, al juliol com-

mana següent. Finalment, com 
has dit, l’objectiu principal serà el 
Mundial a l’octubre. 

—En aquestes, l’objectiu és po-
der passar almenys dues rondes i 
situar-se al top16 mundial?
—Així és. L’objectiu principal és 
poder arribar lluny, passar ron-
des i, si és possible, optar a una 
medalla. Aquests campionats te-
nen un nivell altíssim amb rivals 
de gran rànquing mundial, ai-
xí que no és gens fàcil. Malgrat 
això, ja hem pujat bastant en el 
rànquing durant aquesta tem-
porada, i m’agradaria continuar 
escalant posicions per acostar-
me al top32 mundial i així po-
der participar en un Gran Premi.

N.L.

petiré en un G4 a Corea, una cita 
que em fa molta il·lusió perquè és 
una competició molt especial: el 
tatami té forma de diamant i no 
et pots sortir, així que serà una ex-
periència única. Ja que estaré a Co-
rea aprofitaré per competir tam-
bé en el G2 que es disputarà la set-
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CURS 2024/25 - PRIMERA FEDERACIÓ

Pau Casadesús: «Estem tocats, 
però tenim ganes de refer-nos»
P.F.Q.
ESCALDES - ENGORDANY

La desfeta a Vigo va ser dura. 
Molt. I l’FC Andorra està tocat. 
Així ho va reconèixer ahir Pau 
Casadesús, qui va assenyalar que 
ara volen refer-se per tancar el 
2024 amb un triomf davant la se-
va afició. «No ens agrada perdre i 
menys després del partit contra 
l’Osasuna, ja que anàvem amb 
ganes de fer-ho bé. Però també es-
tem amb ganes de refer-nos, i in-
tentar canviar i millorar l’errat a 
Galícia», va dir el lateral.

Demanat per allò que va fallar 
a Balaídos, el català va mencio-
nar que no van saber demostrar 
el treballat durant la setmana: 
«No vam fer bé les coses i ells van 
signar un bon partit en el qual 
els sortia tot, i la barreja de tot 
això va provocar la derrota». En 
aquest sentit, i qüestionat per si 

els tricolor estan perdent opor-
tunitats, Casadesús va indicar 
que n’han tingut per retallar dis-
tàncies amb les places capdavan-
teres malgrat que encara queda 
molt. «Tot el que no sumes et va 
perjudicant i t’obliga a guanyar 
les jornades vinents, però tant 
l’equip com jo mateix som opti-
mistes i confiem que ho podrem 
treure», va assenyalar.

Una nova ocasió per sumar els 
tres punts arriba aquest diumen-
ge (15.30 hores) al Nacional, on 
els de Ferran Costa rebran l’Amo-
rebieta, cuer del grup: «Tenim 
ganes de fer un bon matx com 
contra l’Osasuna o el Cartage-
na». Serà també el darrer partit 
del calendari del 2024, ja que el 
pròxim per als pirenaics no serà 
fins al 10 de gener (20.30 hores) 
davant l’Arenteiro.

A títol personal, el de Vallira-
na ha començat a sumar més 

@FCANDORRA

Pau Casadesús a Balaídos, el darrer cap de setmana.

—El 2023 al Campionat del Món 
de l’Azerbaidjan hi va anar com a 
número 87 del rànquing mundial. 
A Wuxi ho farà com la 49a. Ja és 
una evolució més que positiva, no?
—I tant. Estic molt contenta 
amb l’evolució d’aquest curs. He 
aconseguit medalla en tots els 
G1 internacionals en què he par-
ticipat fins ara, i això m’ha per-
mès sumar punts a poc a poc i 
anar escalant posicions en el 
rànquing. Estar entre les 50 mi-
llors és un gran pas, però encara 
queda feina per fer.

—En aquest sentit, en quin nivell 
d’evolució està en aquests mo-
ments?
—Segons el meu entrenador – 
Juanjo Padrós – estic aproxima-
dament al 60% del meu màxim 
potencial, així que encara queda 
molt marge de millora. Això em 
motiva encara més per continuar 
entrenant i donar el millor de mi 
a cada competició. En afegit, es-

tant andorrana.
—Sí, seran una cita molt especial 
i representar Andorra com a mà-
xima representant és un honor. 
El meu objectiu és donar el millor 
de mi mateixa i lluitar per acon-
seguir una medalla. Competir en 
aquest tipus d’esdeveniments és 
una experiència única, i m’estaré 
preparant intensament per arri-
bar en les millors condicions pos-
sibles i fer un gran paper.

—I pels Jocs Europeus del 2027, 
en els quals ja està classificada?
—Classificar-me pels Jocs Euro-
peus del 2027 és un pas molt im-
portant en la meva carrera. Em 
sento molt motivada i l’objectiu 
serà clar: competir al més alt ni-
vell i demostrar que puc estar en-
tre les millors. Ara mateix encara 
queda temps, però l’experiència 
que vagi acumulant fins alesho-
res serà clau per arribar-hi al mà-
xim nivell i amb possibilitats reals 
d’aconseguir un bon resultat.

—Actualment està al CAR de Sant 
Cugat, on és una peça important 
en la categoria de -49 kg. Com 
valora això per part de la direcció 
tècnica espanyola?
—Ara estic en la meva tercera 
temporada al CAR de Sant Cu-
gat, i és un entorn molt compe-
titiu i exigent, però m’he adap-
tat al 100% i m’hi sento molt 
bé. He fet molt bones amigues i 
considero que és una experièn-
cia que m’està ajudant a créixer 
com a esportista. Tot i això, com 
he dit, crec que seria necessari 
rebre més suport per part d’Es-
ports, ja que no puc gaudir dels 
serveis bàsics del CAR si no els 
pago jo mateixa. Això inclou ser-
veis essencials com la fisioterà-
pia, l’atenció mèdica o els àpats. 
Crec que tots els esportistes an-
dorrans hauríem de tenir accés 
als serveis bàsics en qualsevol 
centre d’alt rendiment, perquè 
són imprescindibles per al nos-
tre rendiment i salut. .

minuts després de no partici-
par gaire al principi de competi-
ció, motiu pel qual es va mostrar 
content. «A mi em pertoca treba-

llar cada dia i la decisió després 
és del míster», va explicar. Un de-
sig per al 2025, va afegir per aca-
bar, seria assolir l’ascens. .

tic molt satisfeta perquè durant 
aquest 2024 he aconseguit pujar 
48 posicions al rànquing mundi-
al, un avenç molt significatiu que 
reflecteix la feina feta.

—On creu que està el sostre?
—Sempre m’he fixat objectius 
a curt, mitjà i llarg termini, pe-
rò no em poso un límit concret. 
Crec que el sostre depèn de l’es-
forç, la dedicació i les oportuni-
tats que sorgeixin. Vull continu-
ar treballant al màxim per veure 
fins on puc arribar, el meu objec-
tiu principal són els Jocs Olím-
pics de Los Angeles de 2028. De 
moment, les fites aconseguides 
em fan creure que puc aspirar 
molt amunt. El més important 
és mantenir-me enfocada, conti-
nuar creixent i gaudir del camí.

—Una de les altres fites impor-
tants dels anys vinents seran els 
Jocs Mediterranis del 2026 a Pris-
tina, on serà la màxima represen-
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Dia de construcció per a Clàu-
dia Garcia, qui ahir va compe-
tir al gegant National Junior 
Race (NJR) d’Alpe Lusia (Itàlia) 
mostrant un bon esquí tot i que 
una errada la va deixar fora a la 
segona mànega quan lluitava 
pel podi.

A la primera mànega, l’andor-
rana se situava 5a amb +0.72 res-
pecte al millor registre i mos-

Clàudia Garcia, ‘out’ al 
gegant NJR d’Alpe Lusia
Avui tindrà lloc un segon gegant per tornar a lluitar pel podi

CURS 2024/25 - ESQUÍ
FAE

Clàudia Garcia durant la prova d’ahir.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

trant un esquí sòlid a una pis-
ta que se li adaptava molt bé. A 
la segona estava arribant fent 
una bona mànega, però a qua-
tre portes del final una errada 
la deixava fora de la línia i que-
dava fora de cursa. Amb tot, les 
sensacions que va deixar van ser 
molt bones per agafar amb con-
fiança el segon gegant d’avui.

«Sí que fallo tant a la primera 
com a la segona, i aquest fet em 
fa estar fora, però estic molt con-
tenta perquè per fi estic podent 

treure l’esquí que estic fent als 
entrenaments, i això és molt po-
sitiu», va dir l’esquiadora.

PERE CORNELLA / Ahir es va dispu-
tar a Santa Caterina Valfurva 
(Itàlia) un nou descens FIS amb 
Pere Cornella, de l’equip naci-
onal masculí, qui va ser 56è. La 
victòria va ser per al noruec Ak-
sel Hammet amb 58.76. Avui, 
nova cursa per al tricolor, un su-
pergegant FIS per tancar aques-
ta cita de Santa Caterina. .

Lia Gil signa per un 
mes amb l’ENFAF

El Taekwondo Club 
s’endú dos bronzes

FUTBOL 3 Lia Gil s’incorpo-
rarà durant un mes a la disci-
plina de l’ENFAF Construcci-
ons Modernes. L’andorrana, 
també representant del pa-
ís amb la selecció, juga als Es-
tats Units, però durant uns di-
es vestirà la samarreta del con-
junt tricolor per compartir 
banqueta amb la majoria de 
les companyes del combinat.

TAEKWONDO 3 L’equip jú-
nior del Taekwondo Club 
Andorra va tornar de l’Open 
d’Andalusia amb dues meda-
lles de bronze. Una d’elles va 
ser d’Isona Liñán, assolida en 
categoria -49 kg. L’altra va ser 
d’Haizea Martínez en -62 kg.  
Guillem Babot va guanyar 
un combat i va perdre per la 
mínima contra les Balears.

Breus
FAF
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ORGUE&nd25è Aniversari!
2 0 2 4

F E S T I V A L  I N T E R N A C I O N A L

Organitza P R I N C I P A T  D ’ A N D O R R A Concerts a les 21.30 h.  Entrada lliure amb col·lecta Reserva a:  www.amicsdelsorgues.com

12 octubre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

ECKHARD MANZ
(DE) / orgue

Passió per Bach i el present.  
Ponts sonors a través dels segles

9 novembre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

FRANÇOIS 
ESPINASSE
(FR) / orgue

Passió per la música francesa

28 desembre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

COR CEREROLS
(ES)

Passió vocal: Completes 
Solemnes de Nadal

T A R D O R /

 H I V E R N

https://www.amicsdelsorgues.com/


el Periòdic News

Sustainability, a priority issue 
for the population and its re-
presentatives, will be the sub-
ject of debate this Thursday in 
the General Council with the 
vote to create a study commis-
sion on territorial planning 
and urban planning. If the pro-
posal continues its course, it is 
expected to obtain the support 
of all parliamentary groups, as 
agreed.

The main objective of the com-
mission is to analyze the gran-
ting of building and urban plan-
ning licenses, an issue that is ge-
nerating growing concern. In 
this regard, the president of the 
parliamentary group Concòr-
dia, Cerni Escalé, has remarked 
in statements to EL PERIÒDIC 
that “we cannot continue buil-
ding as much as we are doing”, 
recalling that “in the last four ye-
ars more than one and a half mi-
llion square meters have been 
built”. For this reason, his group 
insists on stopping the new li-
censes, despite the fact that, ac-
cording to the general counci-
lor, «the proposals presented 
have been rejected by the Gover-
nment».

Faced with this situation, the 
president of the Andorra Enda-
vant formation, Carine Monta-
ner, has defended that «everythi-
ng needs to be reviewed in order 
to have harmony and coheren-
ce». In addition, she has highlig-

The main objective of the commission is to analyze the granting of building and urban planning licenses

CONSELL GENERAL

The main objective of the commission is to analyze the granting of construction and urban planning 
licenses.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

Call to action towards sustainable 
urban growth

PARLIAMENTARY AGREEMENT

CERNI ESCALÉ

CARINE MONTANER

JORDI JORDANA

VICTOR PINTOS

“In the last four years, 
more than one and 
a half million square 
meters have been 
built”

“It needs to be reviewed 
to have harmony and 
coherence [...] More 
green areas need to be 
incorporated”

“The work is already 
underway, what is now sought 
is to formalize its existence 
within the framework of the 
General Council”

“We want to update the 
law in accordance with 
the technical, social and 
economic requirements 
that the country needs”

PRESIDENT OF CONCÒRDIA

PRESIDENT OF ANDORRA ENDAVANT

PRESIDENT OF DEMOCRATS

GENERAL COUNCILOR NOT ATTACHED

hted that it is essential to incor-
porate «green areas in the midd-
le of urban centers» to prevent 
excessive growth from affecting 
the quality of life. On the other 
side of the scale, the leader of 

the Democrats group, Jordi Jor-
dana, has highlighted that the 
commission is already working 
in this direction: «The work is al-
ready being carried out, what is 
now sought is to formalize its 

existence within the framework 
of the General Council».

For his part, the non-attached 
general councilor Víctor Pin-
tos has emphasized the need to 
adapt the legislation to the cur-
rent needs of the country: «We 
want to update the law in accor-
dance with the technical, soci-
al and economic requirements 
that the country demands at 
this time».

Despite sharing the final ob-
jective of better regulating the 
territory, each parliamentary 
group presents different appro-
aches. Escalé has insisted in this 
regard that the parliamentary 
group’s strategy is to «convince 
the majority that courageous ac-
tions are needed» to slow down 
the current pace of construction 
in the Principality.

In this context, the approval of 
the study commission could re-
present an opportunity to revi-
ew existing laws, although as Es-
calé has mentioned «a direct mo-
dification of the law would not 
be made». In addition, with this 
commission what is intended is 
to evaluate the impact of urban 
growth in each parish, as well as 
to assess any other information 
that may be related to this issue.

Finally, the commission’s 
work will also include an assess-
ment of the parish carrying ca-
pacity studies, already submit-
ted by the municipalities to the 
Government, in order to move 
towards a more balanced terri-
torial planning.  .
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The Government is committed 
to taking a step forward in pu-
blic transport with the creati-
on of a light tram that connects 
the Spanish-Andorran border 
with Escaldes-Engordany. This 
project aims to determine its 
route in the coming months 
and guarantee the necessary 
infrastructure. In fact, the Go-
vernment plans to meet in Ja-
nuary with the municipalities 
involved to “agree on the rou-
te and agree on the correspon-
ding space reservations”, as an-
nounced last Tuesday by the 
Secretary of State for Energy 
Transition, Transport and Mo-
bility, David Forné, during the 
Christmas meeting between 
the Government and the me-
dia. 

The objective is to have the sec-
toral plan completed within 12 
months, a document that will 
serve as an “urban and legal gua-

The idea is to connect 
the border of the Runer 
River with Escaldes

Forné hopes to be able to 
define the tram route in January

CABLE PUBLIC TRANSPORT

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

troduced in the night bus servi-
ce. Thus, since last September, 
«the increase in users has been 
25%», and a significant impro-
vement has been noted in the 
mobility of workers who work 
late and live-in other parishes 
than where they carry out their 
work activity. «We have registe-
red quite optimal growth in just 
three months», said Forné. In ad-
dition, the Secretary of State as-
sured that studies are being con-
ducted to extend the night servi-
ce to Pas de la Casa and expand 
lines such as the L6 to La Corti-
nada, all within an optimizati-
on study that should be ready in 

SFGA

The Secretary of State for Energy Transition, Transport and Mobility, David Forné, during 
the meeting with the media.

rantee” and that will allow the 
overall investment and finan-
cing methods to be defined. In 
this sense, the European Invest-
ment Bank (EIB) has already gi-
ven the green light to a 62-milli-
on-euro allocation. Despite this 
momentum, the Head of Go-
vernment, Xavier Espot, has ca-
lled for “prudence” because it is 
“a very complex project” and is 
part of a long-term vision that 
could take decades to materia-
lize. 

Parallel to this segregated and 
more sustainable transport stra-
tegy, the administration took 
stock of the reinforcements in-

three months. «The number of 
users has tripled, and the purc-
hasing power of citizens has in-
creased thanks to the commit-
ment to segregated transport», 
confirmed Forné, while empha-
sizing the socioeconomic and 
environmental benefits of these 
improvements.

Finally, the Government also 
reveals the Maià wind farm pro-
ject, which it wants to start up 
from 2025. During the coming 
year, the objective is to approve 
the Sectoral Plan and unblock 
the administrative procedures, 
in order to obtain the licenses 
and enable access. According to 
Forné, «the impact of the Maià 
wind farm will be very similar 
to the construction of the Fhasa 
power plant, since it will mark 
our history in terms of energy». 
In addition, he stressed the will 
to «continue in the same line of 
moving to more sustainable and 
less fossil fuels». .

David Forné

“The increase in night 
bus users has been very 
notable in the last three 
months. Pas de la Casa 
will have its own line”

SECRETARY OF STATE FOR ENERGY 
TRANSITION AND TRANSPORT

https://www.immo-laportella.com/
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Farmàcies de guàrdia

Dijous 19 
F. Galeno 2 

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

Divendres 20 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dissabte 21 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 22 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

12:45
Focus, amb Laura Cugat

13:45
Informatiu migdia

14:15
Consell General: Qui és qui?

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Sessió de Consell General

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
La Clau, amb David Domingo

21:45
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

22:30
Sessió de Consell General

01:00
Àrea Andorra Difusió

Sessió de Consell General16.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/
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«El silenci regnava amb 
monotonia a Hill House, 
i qualsevol cosa que hi 
passés, caminava sola»

Shirley Jackson

VALORACIÓ

RESUM

El doctor Montague, un 
acadèmic amb la intenció de 
demostrar l’existència d’éssers 
paranormals, lloga una mansió 
amb reputació sobrenatural i 
convida diverses persones amb 
habilitats psíquiques a passar 
l’estiu amb ell, però només el 
responen dues: Theodora i 
Eleanor Vance. Al lloc, els visitants 
de seguida estableixen vincles 
entre ells i comença a entreveure’s 
que Hill House està exercint una 
influència perillosa en l’Eleanor, 
a més d’experimentar successos 
sobrenaturals que portaran a 
circumstàncies tràgiques.
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La maledicció de Hill House

Shirley Jackson

Viking

1959

Terror

246

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal
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